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“Er is nog best ruimte voor groei van
het toerisme op Walcheren. De vraag
is waar je naar kijkt en hoe je daar 
als politiek sturing op geeft.” 
Interessante eerste themadiscussie 
onder leiding van Pim van Kampen 
met Walcherse PvdA-leden 

met recreatieondernemer Twan 
Vermeulen en statenlid Eddy 
Heerschop in het Van Cittershof 
in Sint Laurens. De inbreng 
van ideeën zal door de fracties 
meegenomen worden in de 
gesprekken met de statenfractie

bij opstellen van bijvoorbeeld de 
Veerse Meervisie. De bedoeling is 
om dit soort ledenraadplegingen ook 
in 2020 weer een aantal keren samen 
met de andere Walcherse afdelingen 
te gaan doen.  l



Uit het bestuur

Ledendemocratie en –participatie op afdelingsniveau
In de statuten van de PvdA is pre-
cies geregeld op welke momenten 
de leden van een afdeling  moeten 
worden gehoord in een Algemene 
Ledenvergadering. Dat gebeurt 
jaarlijks bij de vaststelling van het 
werkplan en begroting en het  
jaarverslag en de jaarrekening. In 
aanloop van de verkiezingen voor 
de gemeenteraad bij het benoe-
men van een programcommissie en 
een kandidaatstellingscommissie, 
de vaststelling van het programma 
en de kandidaatstellingslijst. Leden 
gaan ook over de benoeming van 
bestuursleden en hebben recht op 
verantwoording van de fractie over 
hun optreden in de raad.

In de huidige tijd, met de snelle 
communicatie via internet en sociale 
media, worden ledenvergaderingen 
steeds minder bezocht. De animo 
om zitting te nemen in het afdelings-
bestuur is laag.  Tijd om na te den-
ken over nieuwe wegen om leden te 
betrekken bij de afdeling en fractie.
In de vorige Rode Jet is verslag 
gedaan van een brainstormsessie 

die bestuur en fractie met een 20 
tal leden heeft gehouden in Desafi-
nado om de afdeling “nieuwe stijl” 
vorm te geven.  Het blijkt dat leden 
best bereid zijn om mee te praten 
en denken over thema’s waar zij hun 
ervaring en deskundigheid kunnen 
inzetten. Inmiddels zijn er werkgroe-
pen aan de slag rondom kernthe-
ma’s zoals armoede, zorg en wonen. 
Leden vinden het prettig wanneer er 
aan hun betrokkenheid een “kop en 
staart” zit. Een overzienbare kortlo-
pende tijdsinvestering. 

Vastgesteld werd dat een klein 
kernbestuur (minimaal 3 leden) voor 
de uitvoering van bestuurstaken vol-
doende kan zijn. Niet meer verga-
deren om het vergaderen maar via 
korte lijnen en gebruik van bijvoor-
beeld whatsapp de lopende zaken 
behartigen.  Het bestuur kan ad hoc 
een beroep doen op expertise  en 
bereidheid van leden voor bijvoor-
beeld het volgen van de fractie, het 
bezoeken van nieuwe leden , het 
redigeren van de Rode Jet etc. etc. 

Omdat vrijwel alle besturen van 
afdelingen in Zeeland kampen met 
onderbezetting zou het samengaan 
van besturen op regioniveau  in de 
toekomst een optie kunnen zijn. 
Voor ons betekent dit op Walcheren 
samen met Veere en Vlissingen. In 
ieder geval kan de samenwerking 
vast worden verstevigd. De geza-
menlijke themabijeenkomst op 20 
november jl. in Sint Laurens is daar 
een voorbeeld van. Iedere afdeling 
even kort bij elkaar voor de statutair 
vastgelegde onderwerpen en aan-
sluitend gezamenlijk een thema bij 
de kop pakken. 

Het bestuur – dat overigens nog 
steeds voorzitterloos is – staat open 
voor jullie reactie en ideeën. Aarzel 
niet en neem contact op.  l

Aty Harwijne, secretaris
–  06-15074808

Nellie de Bont, penningmeester
–  06-15384890

De Middelburgse coalitie heeft na 
de verkiezingen van maart vorige 
jaar hun werkprogramma van twee 
belangrijke pijlers voorzien: ambities 
op het gebied van o.a. participatie, 
omgevingsvisie en sociaal domein. 
De tweede pijler omvat het zorgdra-
gen voor een structureel duurzaam 
financieel evenwicht in de gemeen-
tebegroting. 

De afgelopen maanden zijn dit 
vooral ook de onderwerpen 
geweest waarover de fracties de 
degens gekruist hebben in de 
raadsarena. ‘Politiek is keuzes 
maken’ schreef ik onlangs in 
mijn bijdrage als raadslid op de 
gemeentelijke informatiepagina 
in de Faam en dat bleek de 
afgelopen maand scherp in de 
voorstellen die voorlagen en de 
besluiten die werden genomen. In 
tijden waarin de financiën onder 
druk staan, is niet alles mogelijk. 
Dat realiseert ook PvdA zich in 

haar rol als oppositiepartij. Toch 
vindt onze fractie het keer op 
keer teleurstellend te zien hoe ‘de 
wethouder financiën regeert’ en hoe 
weinig creatief er in oplossingen 
wordt gedacht.

De PvdA heeft participatie (of in 
gewoon Nederlands ‘mee doen’) 
al jaren hoog in het vaandel. Of we 
het dan hebben op een volwaardige 
manier kunnen deelnemen in 
de maatschappij of over een rol 
spelen in gemeentelijke projecten 
of beleidsvorming. Wij 

streven naar gelijke kansen en 
een volwaardige plek voor onze 
inwoners.

Als je vanuit die houding kijkt naar 
de wijze waarop Middelburg het 
eerste deel van deze coalitieperiode 
met ‘participatie’ omgaat, word je 
niet vrolijk. De inbreng van inwoners 
in bijvoorbeeld projecten als de 
Trekdijk en eerder al Cleene Hooge 
lijkt eerder tot teleurstelling te 
leiden dan tot draagvlak. Hoewel de 
uitkomsten van een evaluatie die nu 
gestart is nog volgen, durf ik wel al 
één schot voor de boeg te geven 
voor de redenen daarvan. Wees 
eerlijk waar inwoners over gaan en 
waar niet. Als je de indruk wekt dat 
alternatieven aangedragen kunnen 
worden, moet je achteraf niet 
teruggrijpen naar je oorspronkelijke 
plan. In het dossier Trekdijk leidde 
dat uiteindelijk toch weer tot bijna 
de volledige invulling met een 
bedrijventerrein. Terwijl er – met 

Mee-doen onder druk in Middelburg



inderdaad iets meer kosten – best 
een alternatieve invulling mogelijk 
was geweest waar het dorp veel 
minder moeite mee had gehad.

Mee doen in de Middelburgse 
samenleving staat ook onder druk 
bij dit college. Beknibbelen op 
armoedegelden en fors bezuinigen 
in de zorg wat onherroepelijk – de 
wethouder ontkent het nog - tot 
minder zorg aan inwoners leidt. 
Voor Middelburgers die hulpbehoe-
vender zijn, is dat slecht nieuws. En 
ondertussen lezen we dat ook in 
Middelburg het aantal kinderen dat 
in armoede opgroeit, nog steeds 
niet daalt ondanks de economische 

voorspoed. De PvdA verzet zich in 
de raad daarom met hand en tand 
tegen bezuinigingen in zorg en ar-
moedebeleid. Met een Zorgmanifest 
willen we terug naar de inhoudelijke 
uitgangspunten: beschikbaar voor 
àlle Middelburgers, dichtbij, toegan-
kelijk, beschikbaar en
betaalbaar en waar het kan in sa-
menhang om inwoners niet te laten 
verdwalen. Vanuit die uitgangspun-
ten kunnen we zoeken naar bezui-
nigingen, maar niet over de ruggen 
van onze inwoners!

Tot slot. Mee doen is ook voor een 
andere groep inwoners niet vanzelf-
sprekend. Sinds maart dit jaar voert 

de fractie actie om de gemeente tot 
naleving van het VN verdrag inzake 
de rechten van personen met een 
handicap  te bewegen. Hoewel dit al 
in 2016 in onze gemeenteraad werd 
overgenomen, ontbreekt het al jaren 
aan concrete acties en zichtbare 
voortgang. In de raadsvergadering 
van december heeft de fractie een 
vlugschrift aangeboden aan het col-
lege van B en W met de tien meest 
gehoorde ergernissen. Ook de ge-
meente geeft nog lang niet altijd het 
goede voorbeeld. De PvdA fractie 
wenst daarom al onze inwoners ‘een 
toegankelijk 2020 toe!’  l

Door Saskia Szarafinski

Deze kop staat in het verkiezings-
programma 2018-2022 van de PvdA 
Middelburg. Concreet: De gemeen-
te geeft onze inwoners ‘het recht om 
uit te dagen’ zodat ze zaken rondom 
leefbaarheid in hun dorp, wijk of 
buurt zelf kunnen regelen. Waar in-
wonersinitiatieven niet direct van de 
grond komen, helpt de gemeente 
met tijdelijke ondersteuning via de 
opbouwwerkers. 

Evelien Tonkes heeft interessante 
dingen gezegd over de 
participatiesamenleving in haar 
afscheidsrede als bijzonder 
hoogleraar aan de Universiteit van 
Amsterdam in 2014. Een paar jaar 
geleden weliswaar maar nog steeds 
actueel. Een herverdeling van taken 
tussen de overheid en burgers, 
eigenlijk is dat de achterliggende 
gedachte van burgerparticipatie. 
Een misvatting, want geeft Tonkens 
aan, burgers die besluiten om actief 
te worden, doen dat vaak vanuit 

emotie, het gemis aan erkenning bij 
de overheid. Er is dus zeker geen 
sprake van een rationele overweging 
om taken van de overheid over te 
nemen. Zoals het vaak ook geen 
kwestie is van een vrije keuze om de 
handen uit de mouwen te steken. 
Nee, het is eerder ‘goedgemutste 
machteloosheid’, mensen zijn boos, 
hebben hun geloof in de deelname 
aan de democratie verloren. En 
die participatie verloopt ook niet 
vlekkeloos, maar komt met bloed, 
zweet en tranen tot stand. Tot slot 
blijkt uit onderzoek dat participeren 
niet leidt tot verbindingen tussen 
verschillende groepen, helaas, 
actieve burgers zijn meestal 
hoogopgeleide stedelingen en 
mensen in kleine dorpen die elkaar 
al kennen. 

Tonkens,  inmiddels hoogleraar 
burgerschap aan de Universiteit 
voor Humanistiek,  pleit er voor om 
burgerschap meer als een ambacht 
te benaderen, het is hard werken. 
Bewoners echt het recht geven om 

te participeren vraagt terecht om 
ondersteuning van bijvoorbeeld 
opbouwwerkers. Het idee dat je 
als gemeente kunt bezuinigen op 
welzijnswerk omdat bewoners het 
zelf wel over kunnen nemen, leidt 
uiteindelijk tot verschraling in de 
buurt en minder participatie! l

Baas in eigen wijk en dorp

Actie op de Markt
De fractie probeert met enige 
regelmaat met onze rode kar op de 
Markt in gesprek te gaan met onze 
inwoners. Zaterdag 21 december 
met het thema ‘burgerparticipatie’. 
Actuele aanleiding was de 
besluitvorming over Trekdijk én de 
evaluatie over het net afgeronde 

manier verdienstelijk maken? PvdA 
Middelburg kan ook een ‘(eind)redacteur 
Rode Jet’ en een ‘beheerder website’ 
goed gebruiken. Geen zin in een vaste 
rol maar wel af en toe bereid iets te 
doen? Meld je aan voor één van onze 
themagroepen of voor de permanente 
campagne. Je belangstelling tonen kan 
bij ons bestuur.   l

Overige berichten
participatietraject daarbij. Worden 
inwoners voldoende gehoord? Waar 
zouden zij hun geld aan besteden?  l

Vacatures in onze afdeling
Mee-doen kan ook in de afdeling 
Middelburg. Zoals het bestuur al 
aangeeft zoekt de afdeling nog steeds 
een ‘voorzitter’. Je op een andere 



Burgerparticipatie of Overheidsparticipatie?

Contactgegevens
Contact bestuur: Aty Harwijke  
(06-15074808 – atie.harwijke@zeelandnet.nl) 
Contact fractie: pvdamiddelburg@gmail.com 
Ombudsteam Walcheren: 0658932232 - 

pvdaombudsteamwalcheren@gmail.com 
Website: www.middelburg.pvda.nl
Facebook:  
www.facebook.com/PvdAMiddelburg

Colofon
Redactie: Jeroen Louws, Saskia Szarafinski en 
Eric Lameijn.
De Rode Jet verschijnt 4-5 keer per jaar. 

Heb je vragen of tips voor onderwerpen, 
stuur een mail naar elameijn@live.nl.

Burgerparticipatie. Vele politieke monden 
zijn er vol van. En terecht! Het kán toch 
niet zo zijn dat de overheid beslist over 
burgers, zonder de burgers daar zelf ook 
iets over te laten zeggen? En bovendien: 
geen representatie zonder participatie, 
toch? Toch lijken steeds meer mensen in 
steeds meer landen gapende gaten te 
herkennen in de westerse democratische 
stelsels. Zoals David van Reybrouck al in 
2013 (in zijn boek “Tegen Verkiezingen”) 
schreef: “we zijn onze democratie kapot 
aan het maken.”

En inderdaad, Van Reybrouck is 
voorstander van zoveel mogelijk 
burgerparticipatie. Maar dan niet 
“meedoen om mee te doen”, maar als 
sturend onderdeel van onze overheid. 
Niet de overheid die mensen vraagt 
mee te denken over een al bijna 
vastgesteld plan, maar de burgers die 

zélf bepalen wat er gebeurt. En daar 
gaat het tegenwoordig steeds vaker 
mis. Burgerparticipatie gebeurt te vaak 
nog alleen voor de vorm, voor de show 
– omdat het moet. Vaak zijn politici nog 
te bang om daadwerkelijke ‘macht’ of 
invloed uit handen te geven aan ‘het 
volk’. En, gezien de manier waarop we in 
Europa de afgelopen jaren met referenda 
zijn omgegaan: die angst lijkt gegrond.
Maar bekijk het eens anders. Denk eens 
aan een uitgebreid, goed doordacht 
proces waarbij mensen willekeurig en op 
basis van loting worden verplicht (!) deel 
te nemen aan een vaak langer durend 
project. Zoals in Frankrijk, waar 150 
burgers gevraagd worden na te denken 
over het oplossen van de CO2-uitstoot. 
Of zoals in Duitsland, België, Engeland, 
Schotland, Canada enzovoort. Het 
idee achter dit soort burgerraden, waar 
mensen zich ver van de hectiek van de 

politiek kunnen buigen over de lastigste 
vraagstukken, is zeker niet nieuw. Ook 
Nederland kent het fenomeen: op het 
moment van schrijven buigen burgers (die 
echter niet geloot zijn) uit verschillende 
groepen belanghebbenden zich over de 
toekomst van Schiphol. 
Bindend voor deelnemers, bindend voor 
de overheid: zo kunnen burgerraden 
invloed hebben. Makkelijk zal het niet 
zijn – er komen allerlei praktische zaken 
bij kijken. Maar het is een prachtig 
doel om naartoe te werken. Als betere 
stuurlui vanaf de wal alles afkraken, 
wat politici voortbrengen is makkelijk. 
Daadwerkelijk zelf deelnemen, afwegen 
en oordelen is lastiger. Maar beter voor 
iedereen, misschien? Zoals Van Reybrouck 
schreef: “we moeten de democratie 
democratiseren”. Waar wachten we op?  l

Eric Lameijn

Een paar weken ná de besluitvorming 
in de Middelburgse raad maar aan de 
vooravond van de evaluatie van het traject 
staat Ron Thiry een beetje in dubio. 
Natuurlijk heeft hij een mening over de 
gang van zaken van het participatietraject, 
maar tegelijkertijd wil hij daarover nog 
niet te veel roepen. Op de muziek 
vooruitlopen voelt ten opzichte van 
betrokken partijen niet correct. We tasten 
daarom voorzichtig af en krijgen alvast 
een kleine voorschot op de definitieve 
beoordeling vanuit het participatieteam.

“Wij zijn niet juichend over hoe het 
participatietraject over de invulling van 
de Trekdijk is verlopen”, begint Thiry. 
“Daarover hoef ik niet geheimzinnig 
te doen. De wethouder heeft zelf 
ook al aangegeven dat het niet de 
schoonheidsprijs verdient.” Thiry geeft 
aan te worstelen met de wijze waarop 
de evaluatie nu lijkt te gaan verlopen. 
“Volgens mij is nu de bedoeling om 
met een extern bureau alles uitgebreid 
te gaan analyseren aan de hand van 
een door dat bureau op te stellen 

format en afzonderlijke gesprekken met 
betrokkenen. Maar ik vraag me af of dat 
de manier is. Dat bureau start zonder 
enige kennis over dit traject. Bovendien, 
uitgaande van het rapport ‘Doen en 
Leren’ lijkt het zinvol juist tot een dialoog 
te komen, zeker ook met de ambtelijke 
organisatie. Dit temeer omdat die dialoog 
juist ook zo node gemist is tijdens het 
traject. Sowieso zal de evaluatie moeten 
leiden tot conclusies en aanbevelingen, 
vervat in een voorstel van het College aan 
de Raad. Die laatste kan dan een oordeel 
uitspreken en zo nodig nadere kaders 
stellen. We zullen ook kritisch blijven op 
de rapportage en misschien ook nog maar 
een eigen evaluatie opstellen”.

“We zijn met het team nog aan het 
denken hoe we verder willen. Zoals 
je begrijpt zijn we niet erg blij met de 
besluitvorming uit de gemeenteraad en 
de invulling die nu is gekozen: voor een 
belangrijk deel toch bedrijventerrein. Er 
wordt nu een beroep gedaan om een 
rol te spelen bij de invulling van het plan 
volgens aangenomen adviesscenario. 

Dat lijkt echter voornamelijk te gaan over 
de groenstrook en verdere duurzame 
inrichting, maar daarmee gooien we 
onze eigen glazen misschien in voor een 
eventuele juridische procedure.”

“Bovendien is de animo op dit moment 
niet zo groot. We zijn inmiddels anderhalf 
jaar bezig – zo’n 3500 mailtjes en ik weet 
niet hoeveel uren overleg verder – en 
je vraagt je wel af waarvoor je het doet. 
Je kunt je afvragen of je inwoners de 
inspanningen van een participatietraject 
als dit kunt aandoen? Misschien moet je 
van te voren in ieder geval duidelijker zijn 
over te stellen kaders en de verwachtingen 
en misschien toch ook eens nadenken 
over iets van een vrijwilligersvergoeding.”

“Maar ik begrijp dat het belangrijk is dat 
Middelburg leert van wat er in dit soort 
trajecten mis gaat. We zullen de evaluatie 
daarom serieus meedoen. Naar ik begrijp 
is het de bedoeling om een soort vast 
format te ontwikkelen, zodat er in de 
toekomst een soort meetlat is. Voor de 
zomer moet er iets liggen.”  l

Overheidsparticipatie aan de Trekdijk


